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Úvodem 

Pro závěrečnou kazuistiku jsem vybrala případ Anety, i přes to, že se nejedná se o kazuistiku 

z posledních měsíců před ukončením psychoterapeutického výcviku. S Anetou jsme se začaly potkávat 

v roce 2019. Jsem si vědoma toho, že klienti, kteří přišli po Anetě, například v závěrečném ročníku 

výcviku, by byli vhodnějšími kandidáty pro snazší poukázání na umění terapie, kterému jsem měla 

možnost se pět let učit. Případ Anety však demonstruje nejcennější nástroj terapie, a to vztah, který byl 

mocným hybatelem celého psychoterapeutického procesu. A zároveň to byl zcela výjimečný vztah, 

který přetrpěl i turbulence způsobené nuceným uzavřením praxí. Zpětně se jen utvrzuji, že terapeutický 

vztah je základním pilířem, na kterém lze dobrou psychoterapeutickou práci stavět. Jsem si vědoma 

toho, že postupem času, množstvím klientů, pročtenou literaturou, spoluprací s kolegy a osobními 

změnami, se jako terapeut stále vyvíjím. A co by bylo dost dobré nyní, už nemusí být tak dobré 

v budoucnu. Předkládaná kazuistika představuje moji terapeutickou práci a její reflexi, která ve mně 

rezonuje i po čase.  

V textu využívám kurzívu k popisu mých komentářů a reflexí. Kurzívu také využívám v textu, zde má 

úlohu vyjádřit konkrétní termíny, které Aneta k pojmenování využívá, někdy by totiž toto užití slov bylo 

trochu příkré. Toto jazykování mi dovoluje lépe dokreslit celou terapii a přiblížit Anetu čtenářům skrze 

slova. 

Kontext spolupráce 

Aneta mě telefonicky oslovila koncem listopadu 2019 s tím, že na mě dostala kontakt od kolegyně 

z NÚDZ s tím, že by ráda začala docházet na terapie. Doptala jsem se, od koho konkrétně. Sdělila mi, 

že od kolegyně z oddělení, která je její dobrou kamarádkou a myslí, že já bych jí mohla pomoci. Někdy 

se klientů zeptám, od koho dostali kontakt. V tomto případě nebyla klientka odkázána nikým, kdo u mě 

na terapii byl. Zároveň informace, že si kamarádka myslí, že já můžu pomoci, je pro mě zajímavou 

oblastí k prozkoumání v začátku terapie. A také ve mně vyvolává pocity zodpovědnosti, naléhavosti a 

samozřejmě potěšení (a mnoho jiných, ne vždy pozitivních emocí). Pozvala jsem ji na první setkání do 

prostoru Centra komunikace z.s., na Vinohradech, kde v krásném prostoru poskytujeme soukromě 

terapie, a to s dalšími kolegyněmi z výcvikového běhu, pod supervizí skvělé Zuzany. 

Nutno také říci, že i přes to, že jsme začaly spolupracovat v prosinci 2019, v březnu roku 2020 jsme byli 

nuceni uzavřít praxe na neznámo dlouho. V tuto dobu jsme nevěděli, co se bude dít, jak dlouho se 

nebudeme moci osobně potkávat a jak se promění s přicházející pandemií témata, která Aneta do terapie 

nosí. S Anetou jsme se do doby zákazu osobních schůzek setkaly pětkrát. Po uzavření soukromé praxe, 

které z důvodu koronavirové pandemie přišlo v březnu 2020, jsem přišla s nabídkou převést terapeutická 

setkání do online světa. V té době jsme nikdo netušili, jak dlouho tato omezení budou trvat. Aneta 
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odmítla s tím, že počká do doby znovuotevření praxí s možností osobní schůzky. Po téměř 4 měsíční 

odmlce, kdy jsme si vyměnily pár SMS zpráv, jsme pokračovaly v osobních setkáních, přičemž jsme se 

setkaly už jen jednou.  

Zároveň se v dobu, kdy jsme s Anetou začaly spolupracovat, změnila moje soukromá situace – 

otěhotněla jsem a časově mi odchod na mateřskou vycházel na červenec 2020. To, že otěhotním, jsem 

však v době, kdy jsme s Anetou plánovaly první schůzku, ještě nevěděla. Naše setkání tedy byla 

ochromena nucenou pauzou z důvodu vládních opatření a mým odchodem na mateřskou dovolenou.  
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První setkání 

Aneta se ke mně objednala telefonicky, to se děje velmi výjimečně, tak jsem si říkala, že to je skvělé, 

zároveň, že to možná chce i trochu kuráž. Tu jsem měla možnost sledovat od prvního okamžiku, když 

vstoupila do dveří – sympatická, mladá, velmi módně oblečená žena, s úsměvem od ucha k uchu. 

Přivítala jsem ji se stejným nadšením, jako ona přicházela. Ukázala jsem jí, kde se může svléknout, dala 

jsem jí na výběr místo k sezení a nabídla jsem kávu, čaj. Aneta by si dala čaj, ale takový, který nemám, 

došel, zelený. Nevadí, slibuji, že do příště pořídím.  Cítila jsem velmi dobré připojení a předpokládala 

jsem, že se bude společný důvěrný a bezpečný prostor vytvářet velmi dobře. Po své úvodní mantře, 

domluvení si kontextu terapie, kdy cítím, jak je Aneta nedočkavá, až mi vše bude vyprávět, ji konečně 

pouštím ke slovu s otázkou, jakou má zkušenost s terapií? Aneta popisuje, že velmi dlouhou, kdy prvně 

navštívila terapeuta v roce 2011. Chodila k terapeutovi, ale bez valných výsledků, kdy on sám ukončil 

terapii, jelikož přecházel do jiného pracoviště. Pak přišla „špatná fáze“, kdy se cítila depresivně a dostala 

se k terapeutce, u které se necítila dobře, ale chodila k ní každý týden. A zase to skončilo, jelikož se 

zranila, a pak dále v terapiích nepokračovaly. Dále se dostala na psychiatrii, kdy ji psychiatrička 

předepsala lehká antidepresiva, kterým ona však nevěřila. Po domluvě s psychiatričkou (a jinými, velmi 

alternativními léčiteli) léky vysadila, necítila však žádnou změnu. Dokonce ji řekla, že na psychoterapie 

nemusí chodit. Pátrám po tom, co s tím má společného Markéta – moje kolegyně a její kamarádka, která 

ji řekla, že by ke mně měla přijít (Schilippe, 2006, Berg, 2013). Popisovala situaci, která ji vybudila ke 

konfliktu a na základě toho s ní Markéta mluvila o tom, zda by nechtěla vyzkoušet znovu terapii. A jak 

by ten konflikt musel proběhnout, aby ji terapii nenabídla? Zkoumám, jaký fenomén rozdmýchal téma 

terapie a to, proč se Aneta na terapii rozhodla jít.  

Andersonovských otázek pro začátek se držím snad vždy. Jsou mi velmi užitečné zejména pro poznání 

kontextu, ve kterém klient přichází, toho, pro co jsi jde nebo také pro to, abych dělala něco jiného, než 

dělali terapeuti přede mnou. Tyto mé otázky jsou také vedeny tím, že byla Aneta přišla na popud 

kamarádky Markéta Přichází snad jako návštěvník? Rozumím její výpovědi tak, že to bylo jen 

pošťouchnutí k tomu, aby šla zkusit někoho, kdo ji podle Markétiných slov může konečně pomoci.  

Zkoumání toho, co ji již po několikáté přivedlo do terapie, nám může nabídnout jinou cestu, než na 

kterou se vydala s předchozími terapeuty. A také to, pro co si do terapie přichází (von Schillipe, 2006). 

Na práci jsme naskočily velmi snadno. Bezpečí, které vnímám, prohlubuje připojení, důvěru a také utváří 

pilíř společného vztahu. Vnímám, jak je Aneta velmi plná a jdu za ní. Nechávám ji říct, co potřebuje do 

úvodu sdělit. 

Ptám se, jak je to s tou depresí? Prý je to špatné – má sklon k agresivitě, má nahromaděnou agresivní 

energii, se kterou neumí pracovat, zasahuje to vztahy atd. A ta velká energie se objevovala i během toho, 

co brala antidepresiva, a proto psychiatrička zvyšovala dávky antidepresiv. To však pro Anetu není 
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cesta, jelikož je proti medikaci. A zároveň popisuje, že se tato energie vyplavuje u ní od dětství. Cítí 

stavy vyprázdněnosti života, ovlivnění ženským cyklem a fázemi Měsíce. Tedy během celého měsíce 

se její nálada, energie a celkově životní nastavení mění.  

Moje profesní zakořeněnost mě vede k otázce na depresi, i když pro mě deprese jako diagnóza není něco 

určujícího. Tento její stav bych však velmi nerada oslyšela. Beru potíže Anety (ať už má deprese 

jakýkoliv význam) vážně a ptám se, co se za depresí skrývá. Jak se dozvídám, za „depresivitou“ se skrývá 

agresivita, nikoliv depresivní symptomy, které by se daly očekávat.  

Ptám se po konci terapie, nejen v návaznosti na to, že to u těch předchozích nedopadlo. Jí stačí jen to, 

že spolu můžeme o těch věcech mluvit. Že ten rozhovor má smysl a že ji naslouchám. Popisuje, že měla 

hrozné zážitky s nepřiměřenou konfrontací u předchozích terapeutů (vytahování nepříjemných 

okamžiků, po kterých si připadala jak zpráskaný pes). Chci dělat něco jiného, neopakovat to, proto se 

doptávám, co si chce odnést, k čemu můžeme setkání využít.  

Andersonovské okruhy se snažím vytěžit. Snažím se si vytvořit nějakou představu o tom, proč a s čím 

Aneta přichází. Její vyprávění mě vede k tomu, abych dělala něco jiného, než dělali ti předtím (Berg, 

2013; de Shazer, 2006). Nechám se vést konceptem terapie zaměřené na řešení a na základě popisu 

Anetiných zkušeností z předchozích terapií/z psychiatrie, se snažím zaměřovat na to, co funguje a 

zanechávám rozvádění toho, co v minulosti nefungovalo (Ratner, 2012).  

Vracím se k tomu, co říkala – aby se dalo mluvit o těch věcech. Snažím se mapovat, co jí tíží, s čím to 

do terapie přichází. Snažím si udělat obrázek o tom, kdo a s čím to přichází. Popisuje nepohodlí, které 

měla i jako dítě, a tak se i pak chová, jelikož zažívá ty stejné pocity, jako zažívala v dětství.  Snažím se 

zjistit, jak vypadá to ne/pohodlí. Aneta popisuje okamžiky, kdy je jí hezky – kdy pracovala kreativně, 

kdy budovala něco v bytě. Stále kroužíme na oblaku nejasné zakázky, nějakého nejasného cíle. Na mé 

otázky po tom, co si chce z terapie odnést a k čemu ji má být, nedostávám odpovědi.  

Pokládám zázračnou otázku1. Vede mě k tomu potřeba zkoumat to, jak to její pohodlí vypadá a také to, 

kam směřovat (Shazer, Dolan, 2014). A také předpokládám, že tato otázka napomůže k definování cíle 

terapie. Aneta vypadá nadšeně. Hned po zázraku je jí příjemně, cítí příjemno. Zkoumáme představu 

toho, jak to příjemno vypadá. Narážíme na klid, který je pro ni důležitý už od rána, jelikož se od něj 

odvíjí vše, co v ten den následuje. Zázračnou otázku rozvíjíme, jdeme do detailů, popisuje, jak a na čem 

konkrétně účinky zázraku pociťuje. 

 

1 Lze ukázat na nahrávce  
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Zkoumám, jak by si mohla klid zajistit, alespoň něčím malým. Běží mi hlavou, že když nechce být 

agresivní – mít agresivní energii – musí si navodit opak, tedy klid. K této myšlence se připojuji a snažím 

se dále rozvíjet představu toho, jak klid vypadá v běžném dni – tedy tom po zázraku. Doptávám se jí, co 

nejmenšího pro vytvoření si klidu potřebuje. Vidím na Anetě nadšení z položené otázky. Z možnosti 

fantazírovat si nad svým životem a tím, jak by mohl vypadat. 

Aneta odběhla od popisu toho, že to je těžké si „zázrak“ navodit. Mluví o různých situacích, kdy je 

Aneta plná energie, kdy střílí blesky kolem sebe. Například popisuje situaci se sousedkou v bytě nad ní, 

která jí štve, jelikož dupe. Zkoumáme, jak by potřebovala reagovat, jak nereagovat agresivně, ale klidně 

– Aneta zaujímá agresivní postoj, jelikož je tak naučená. Zkoumáme, kde se to vzalo, co se to s ní děje, 

co to v ní vyvolává a jak by se dalo reagovat jinak – klidněji. Zkouším se na to dívat z nadhledu – co to 

s ní dělá, když o tom takto hovoří? Popisuje, že tyto sousedské dohady jsou vlastně strašně úsměvné, 

sama se v terapii při popisu usmívá. Reflektuji, co vidím a potvrzuji, že to chce hodně energie řešit tyto 

situace se sousedy. Dává mi za pravdu, že jí ta energie chybí jinde.  

Vyslechnu ji, je to její přání, požadavek od terapie. Zároveň mi tento příběh říká z nějakého důvodu. 

Snažím se jí vrátit zpátky k tématu a k rozvíjení zázračné otázky, kterou bych ráda vytěžila, aby mi 

dokreslila, jak vypadá klid i v dalších okamžicích dne. 

Popisuje další okamžiky z času po zázraku – kdy se oblíká do příjemného oblečení atd. Podněcuji ji 

k tomu, aby mi popsala konkrétně, jak vypadá to, co si oblékne – podle čeho si vybírá, aby se cítila 

pohodlně.  To, jak se cítí, prý přispívá do její krabičky klidu.  

Zkoumám, jakou strategii používá pro to, aby si vytvořila to, kdy je jí dobře. Jak si zařídí tu pohodu, 

která ji přináší klid. Zároveň mě to vede k otázkám na výjimky, aby viděla, že už si to příjemné umí 

udělat. Zaměřuji se na to, co už umí a to posílit. Zároveň se snažím situaci, kterou popisuje, přerámovat 

(jako to zvládla s nepříjemnou sousedkou). Mým cílem je zejména soustředit se na konstrukci vize 

budoucnosti, kterou si přeje a ve které lze očekávat změny k lepšímu (Shazer, 2017).  

Ke konci prvního setkání shrnuji, o čem šla řeč, co jsme prošly a zároveň přináším reflexi toho, že cítím 

moc hezkou energii z našeho setkání. Aneta shrnuje slovy, že vidí, že se s tou energií dá pracovat, že 

tam ta energie je, ale že jí chce přeměnit. Že sice neví jak, ale ví, že je to nadějné. Závěrem si dovolím 

a dávám Anetě úkol, zda by mohla pozorovat situace, kdy je jí fajn a co se to s ní děje.  

Úkolem navazuji na zázračnou otázku. Ještě se ten zázrak snažím trochu více dostat do toho jejího 

běžného života. Aby měla možnost pozorovat ten svůj zázrak každý den, i v těch malých okamžicích. 

Vede mě k tomu přemýšlení po Shazerovsku – jedním z klíčů při vedení SFBT je tzv. vzorový úkol (Shazer, 

2017). Aneta tak bude mít možnost sledovat zázrak v jejím každodenní fungování. Zkouším tím i zasít 

semínko ve změně nahlížení na její běžné fungovaní.  
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Druhé setkání 

Než přišla Aneta znovu na domluvený termín, opět časně ráno, přemýšlela jsem, že nemáme žádnou 

vyřčenou zakázku, na které bychom mohly pracovat, kam by chtěla díky terapii dojít. Moje představa 

byla docela jasná, cítila jsem, že bychom se měly věnovat energii, se kterou Aneta nenakládá tak, jak 

potřebuje. Díky zázračné otázce, které jsme se velkou část prvního setkání věnovaly, jsem nabyla dojmu, 

že to, po čem touží, je mít v životě více klidu a dělat si věci tak, jak potřebuje.  

Aneta, jako vzorná klientka, je jistě zvyklá na řadu testů a pomůcek při hledání její diagnózy. Proto pro 

diagnózu zakázky, kterou mám velkou potřebu nějak uchopit, volím zcela jednoduše škálu. Za desítku, 

kterou lze považovat za něco, k čemu jí terapie mohou pomoci, označuje klid, spokojenost a 

vyrovnanost. Aneta označuje svůj dnešní stav na 3,5. Zkoumáme, jak to udělala, že není na 3 a jak by 

to vypadalo, když by se posunula na 4 – tam je odpočatá a tady a teď. 

Aneta začala vyprávět další příběh, a proto jsme zkoumání toho, jak ten cíl konkrétně vypadá, opustily. 

Číslo 10 tak zůstává jen nějakým pomyslným cílem, pod kterým si každá z nás představuje něco jiného. 

Konkretizace toho, jak vypadá klid, spokojenost a vyrovnanost by mohla nabídnout prostor pro 

stanovení jasných a dosažitelných cílů (Berg, 2013).  

Zároveň mi běží hlavou, že to nebude tak těžké toho dosáhnout, ale Aneta mě usazuje zpátky na Zem, 

když hodnotí svůj současný stav takto „nízko“ – to bude ještě dlouhá cesta, honí se mi hlavou. To, že 

jsme nepopsaly konkrétní představu toho, jak ta klidnost, spokojenost a vyrovnanost ve skutečnosti 

vypadá, jak ji pozná, že ji dosáhla atd., mě vytrestalo tím, že škála nepřináší kýžený efekt, kterým 

disponuje. I tak nám je však alespoň k nějakému užitku. 

Přichází s tím, že si k Vánocím sama sobě koupila knihu o hypersenzitivitě a zjistila, že se v ní velmi 

našla a že ji inspirovala. Vnímá to jako posun od minule. Rozvíjíme, v čem se v knize našla. Hlavně prý 

v tom, že někdy neví, jak v některých situacích fungovat a díky té knize zjistila, že to prostě tak je. 

Rozvíjíme, co „to tak je“ – zmiňuje, že by si měla zařídit život tak, aby jí to vyhovovalo. To však neví, 

jak by to mělo vypadat. Docházíme ke zjištění, že je osvobozující zjištění, že potřebuje specifické 

prostředí, jelikož má takový svůj svět. Zároveň rozvíjíme teorii, že ostatní lidé mají také svůj svět, reagují 

způsobem, který jí sice někdy vytáčí a že prostě někdy je těžké někoho předělat (například rodiče, kteří 

reagují určitým způsobem). Snažím se u Anety potvrdit si, že toto zjištění (že každý má svůj specifický 

svět) může přinést větší respekt ke světům ostatních, tedy i nevzplanutí energie (agrese) v běžných 

situacích s lidmi. To potvrzuje, že to je těžké, ale ano – utne rozvíjení myšlenek dříve, než by ji dovedly 

do agresivního jednání/vybuchnutí. To ji však bere hodně energie, která ji pak chybí jinde, kde by 

potřebovala.  U energie zůstáváme a doptávám se, jak to s tou energií má, jak vypadá, jak se proměňuje, 

kdy je, kdy by ji potřebovala a tak. Ptám se i po výjimkách v daných situacích, které popisuje. Některé 

výjimky popisuje, že to jsou experimenty, které s energií zkouší (hodit to za hlavu, nevyjadřovat názor, 



 9 

tvořit atd.). Tyto experimenty oceňuji. Zároveň se v kolečku popsaných situací, kterých je Aneta plná, 

ztrácím. Popisuje, na co energii má, na co ne, kde by ji potřebovala atd. Nabízím ji, zda bychom se na 

„energii“ mohly podívat více souhrnně – nabízím tzv. Kolo života2 . Aneta vpisuje do osmi políček své 

energetické rozpoložení3. Dávám jí na výběr, zda chce škálovat to, kolik jí daná oblast zabírá energie či 

jakou tomu připisuje důležitost. Vybírá si energii a škáluje.  

Ptát se na výjimky, na které ona díky experimentu přišla, vnímám jako vhodnou intervencí pro orientaci 

na rozvíjení řešení, nikoli jejich potíží (Berg, 2013; Shazer, 2017). Nabízím možnost, jak se vizuálně 

podívat na to, jak to ve svém životě má. Čemu chce věnovat energii, čas, co si chce uspořádat a celkově 

nahlídnout na to, do čeho energii dává. Vzhledem k tématu, které jsme spolu začaly opracovávat, 

vnímám Kolo života – užitou techniku – jako můstek k diskusi o jednotlivých oblastech jejího života. 

Zároveň tato technika umožňuje znázornit témata, která Aneta do terapie přináší. 

Hovoříme o kolonce vztahy, jelikož ty označila jako nejvíce energeticky náročné. Kdyby se tato kolonka 

proměnila, významně by to ovlivnilo všechny ostatní kolonky jejího života. Doptávám se, jak. Energie 

by byla na zbylé aktivity, ovlivnilo by to i vztahy samotné, které by byly lepší, nemusela by je tolik řešit 

a nemusela by jim dávat tolik energie. Pátrám po tom, jak by vypadala změna, kterou by musela udělat, 

aby se tato kolonku mohla změnit. Umí se izolovat (např. sluchátky v MHD, čtením knihy atd.). To ji 

přináší úsporu energie, jelikož nemusí přemýšlet o ostatních lidí – vztahů. Zkoumáme, co dalšího může 

pomoci se na škále posunout. Přichází s tím, že si některé věci musí zautomatizovat (nasadit si sluchátka, 

soustředit se na čtení). Namísto vzteklé energie si chce uvědomit situace, které zažívá, více reálně – 

představit si, proč ti lidé jednají tak, jak jednají. Změnit způsob uvažování o ostatních lidech – vztazích. 

Doptávám se, zda to není taky energeticky náročné. To kvituje, ale vnímá, že tato energie by byla 

mnohem menší, lepší a přínosnější. Oceňuji, jak o tom přemýšlí – snaha změnit přemýšlení. Dále se 

věnujeme Kolu života – co jí nejvíc překvapilo, kam by chtěla energii věnovat, aj. Dostáváme se k tomu, 

že má teď největší obavy z rekonstrukce bytu. Ptám se, jaký nejmenší krok z Kola života může do příště 

udělat. Po delším přemýšlení odpovídat, že negenerovat černé myšlenky. Reflektuji, že to je velký krok, 

možná i energeticky náročný.  

 

2 Lze ukázat na nahrávce 
3 Naskakuji na společné jazykování, kdy pod energetickým rozpoložením se skrývá to, čemu Aneta věnuje pozornost – energii, 

čas atd. 
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Třetí setkání 

Aneta otevírá setkání tím, že cítí, že se začíná něco v jejím životě měnit4. Z minulé terapie odcházela s 

jednou věcí – to „kolečko“, které v ní rezonuje. Snaží se na to, jak to s tou energií v různých oblastech 

má, a s tím pracovat. V mezidobí se ji stala řada komplikovaných situací, ze kterých se hroutila, ale už 

našla strategii, jak s tím pracovat – nevyřeší vše, něco odloží atd. Ptám se, jak by to dělala předtím? Na 

to odpovídá, že by reagovala agresivně, řešilo by se vše delší dobu a více by tomu propadla. Snažím se 

jí zkompetentnit, že tyto náročné situace zvládla, že agresivní energii vzala a využila ji k něčemu jinému. 

Zkoumáme opět, jak se mění její situace na škále (kdy 10 je spokojenost, klidnost). Do klidu se však 

nutí – vědomým se uklidňováním. Oceňuji, že na navození klidu pracuje, i když to není jednoduché.  

Ptám se po experimentech, které zkouší, aby si navodila klid (nasadit sluchátka, zastavit tok myšlenek, 

uklidňovat se atd.). Navazuje tím, že se to daří jak kdy. Popisuje situaci, kdy se dostala do konfliktu 

s nějakým pánem v diskusi pod příspěvkem na Facebooku, který pojednával o tom, že v jejím blízkém 

sousedství bude developer budovat nové byty. V diskusi s pánem vedla nepříjemnou konverzaci. Uměla 

to však utnout, jelikož se dokázala povznést nad celou situací. Pátráme po tom, co se to tam u Anety 

dělo, že zvládla konverzaci utnout – vědomě si vyjmenovala důvody, co na tom může být pozitivního, 

že jí před domem postaví developer byty. Anetu oceňuji, že se dala na pozitivní vlnu přemýšlení oproti 

negativním, které měla ve zvyku. Hovoří o tom, k čemu jí to do budoucna je dobré přemýšlet podobně 

a že dokonce pomohla družstvu, který by tak mohl být na její straně při rekonstrukci. Také pátráme po 

tom, k čemu jí ty katastrofické scénáře mohou být, když se dá vlnu negativních myšlenek.  

Hodně se s Anetou hovoříme o emocích – vzplanutí, výbuch, agere. Zajímá mě, co jí říkají jiné kanály, 

které má k dispozici. Zkusíme jejich zobrazení demonstrovat na situaci, kdy se na Facebooku dozvěděla 

o developerském záměru a vedla k němu diskusi v komentářích. To se snažím znázornit na flipchartu, 

kam zakresluji – emoce-myšlení-cítění(tělo)-intuice. Ptám se, jak každý ten kanál na tu situaci reagoval. 

Cítila velké naštvání, výbuch emocí. Při otázce na tělo popisovala, že byla hrozně nervózní a celý víkend 

nejedla. Dále Aneta popisuje, že intuice, která, jak vzápětí popsala, jí je velmi cenným kanálem, v tu 

chvíli nereagovala, nefungovala, nebyla do řešení problému vůbec zapojená. Ptám se, jak by mohly tyto 

kanály pomoci v řešení situací? Dostáváme se k tomu, že je pro ni zajímavé zjištění, že nepoužívá 

intuici, která je pro ni cenná a mohla by jí začít více využívat, jelikož ji radí dobře. To jen potvrzuje její 

ženskost, na kterou dá a snaží se jí více prozkoumat (hypersenzitivita, ženské cykly)  

 

4 Lze ukázat na nahrávce 
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Zpětně vnímám, že je zde velký prostor více zkoumat, co jí každý daný kanál v dané situaci říká. Je to 

něco, co by nám prozradilo více o emocích, které se projevují v jejím chování a myšlení, a zároveň by 

nám ukázalo kontext agresivní energie, která ji dává jasné signály (Miller, Shazer, 2000). Vzhledem k 

času, který zbýval do konce terapie, by to bylo adekvátní a na místě více těžit z toho, co se ukázalo, že 

brnká na správnou strunu. Aneta jako velmi citlivý člověk, který se nechává převálcovat vlastními 

emocemi, ale disponuje intuicí, na kterou dá a mohla by být cenným zdrojem při řešení energeticky 

náročných situací, bohužel zapadla. Zpětně vnímám, že jsem měla Anetu více zkompetentnit za všechny 

zdroje, které v sobě má, nejen vyzdvihnout intuici, která je její dobrou zbraní posilující její ženskost.  

Při přípravě na další setkání s Anetou jsem si uvědomila, že když o sobě mluví, je to vždy s negativní 

konotací. Běží mi hlavou, že ona se vidí nějak a já vidím před sebou jiného člověka, než o kterém hovoří. 

Ráda bych ji na její cestě k tomu, že si v životě může být bezva parťákem sama sobě, aniž by k tomu měla 

nějakého terapeuta, který jí „spraví“. Ráda bych ji zprostředkovala to, co vidím já. Co jistě vidí i její 

okolí a co v sobě ještě nevidí ona, nebo o tom vůbec nemluví. V terapiích ráda využívám Dixitové karty, 

které umožní člověku více kreativněji přemýšlet, a to třeba i o sobě. Poukázání na její silné stránky a 

pozitivní vlastnosti by mohly přispět do balíčku jiného nahlížení na sebe.  

Anetě nabízím, že bychom se mohly podívat na její „pozitiva“, jelikož v předchozích terapiích hovořila 

o sobě velmi negativně. Ráda bych Anetu vybavila pozitivním pohledem na sebe, ráda bych ji 

zprostředkovala jiný pohled na sebe, na kterém může stavět i v různých situacích (i těch konfliktních). 

Techniku představuji a nabízím karty k výběru. Anetě to trvá pár minut, je trochu nejistá ve výběru. 

Vybírá si „absurdní humor“ za který je ráda. Doptávám se po detailech na obrázku, který k tomu vybrala. 

Pochopení nesmyslností a pochopení jiným způsobem – humorným. Další vlastností je „zájem o přírodu, 

uchování planety, okolí“ – cení si toho i ostatní lidi, že má zájem o okolí, vztahy s okolím a tak. Poslední 

kartu, kterou si Aneta vybrala, značila její „kreativitu“ – zejména přešívání oblečení. Ptám se po tom, 

zda je ještě něco dalšího, co ale nenašla v kartách. Říká, že pár by jich bylo… je spolehlivá, veselá (i 

když to pak někdy sklouzává do negativity). Je to pro ni těžké pojmenovat, uchopit. Ptám se i po procesu, 

jaké to bylo karty vybírat. Nejprve viděla kartu a teprve k ní přišla vlastnost, kterou má. Bála se, že 

v těch kartách nic pozitivního nenajde.  

Uvědomuji si, že jsem u dílčích vlastností – karet – mohla více setrvat a více je vytěžit. I tak věřím, že jí 

to poskytlo možnost hovořit o sobě v pozitivních termínech, a to i z pohledu jejího okolí. 

Karty ještě rozebíráme a dostáváme se i k tomu, čeho pozitivního si všímá u ní okolí. Vybízím ji, ať si 

také najde tři karty, které by to mohly popsat. Hledání těchto karet je pro ni prý náročnější. Opět se ptám 

po významu. První karta značí „zvídavost“, že se o věci zajímá. Demonstruje tuto vlastnost na situaci, 

kdy za ní lidé chodí se poradit s určitými věcmi. Další vlastností je „bláznivá ztřeštěnost“. Ptám se po 

tom, k čemu jí tato vlastnost je? Odpovídá, že to je fajn při komunikaci s lidmi, nebo celkově ve vztazích 
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s lidmi. Baví ji i reakce okolí na tuto její vlastnost. A poslední karta značí „spolehlivost“. Ptám se, zda 

je někdo konkrétní, na koho myslela, když vybírala ty karty za okolí. Myslela hlavně na rodiče a kolegy 

v práci, i když se nesnažila myslet na někoho konkrétního. Ještě se ptám, zda je ještě nějaká vlastnost, 

kterou by si chtěla ještě osvojit (která se ji třeba líbí u někoho jiného), přidat do ranku svých pozitivních 

vlastností. Hbitě odpovídá, že vyrovnanost, stabilitu a klid. Opět se mi potvrdilo, že to je asi něco, po 

čem Aneta touží a čeho by chtěla v životě dosahovat (a mě tím potvrzuje zakázku). To jí také reflektuji 

a doptávám se, jak se takový člověk pozná a jak to ten člověk dělá, že je stabilní, klidný a vyrovnaný? 

Se smíchem odpovídá, že se asi už tak narodil. A na mé otázky odpovídá, že se to dá i částečně naučit.  

Při rekapitulaci proběhlé hodiny mám potřebu vyslovit i své přání pro Anetu, trochu něco jako poselství, 

které je zároveň rekapitulací dnešního setkání. Toto poselství krásně poslouží i jako uvěřitelné ocenění, 

které se opírá o vše již vyřčené Anetou během celé dnešní terapie. 

Čtvrté setkání 

Opět přichází usměvavá Aneta. Na otázku, s čím přichází, odpovídá, že neví, s čím přichází. Prý se 

snaží, aby to s ní nebylo blbý, že se nezvládá. Ptám se, co to znamená, že se nezvládá… Uvádí mě do 

kontextu. Hovoří o situaci na schůzi ohledně rekonstrukce bytu. Má dojem, že neberou vážně její potíže 

v bytě. Byla oslyšená. Téma stoupaček v jejím bytě, které je pro ni až urputně důležité. Stěžovala si i 

rodičům, kteří ji také osočili z toho, že si jen stěžuje. Do teď rodiče nevěděli, že má špatné psychické 

stavy, o kterých jim teď řekla. Rodiče se divili, chápali to. Řešíme, co to vyvolalo za reakci a jaké to má 

následky, když začala s rodiči mluvit „dospěle“. Popisuje, že to je její chyba, že ty náročné situace 

nezvládá a jak se to snaží zvládat (a jaké experimenty na to využívá). Hovoříme o tom, co to vyvolalo 

u rodičů za reakci a mapujeme, jak to potřebuje, aby byla nastavená komunikace s rodiči. Nereagovat 

jako dítě, jak byla zvyklá (agresivně vybuchnout), ale hlavně jednat rovně, slušně, dospěle. 

Připojuji se, i když cítím, že naše připojení funguje. Vnímám, že to je velký krok – mluvit s rodiči jiným 

způsobem – ne jako dítě, ale jako dospělý. Situaci se snažím vytěžit, jelikož vnímám, že to je něco jiného, 

než doposud dělala. Potvrzuji, oceňuji, zkompetentňuji. 

Dostáváme se skrze vyprávění Anety o jedné ranní situaci k tomu, jak je to s těmi jejími experimenty 

(nemít názor, mávnout nad tím rukou atd.) – kdy se jí to daří a kdy ne. Pátrám po tom, jak to, že se to 

někdy daří a někdy ne? Hovoří o tom, že velmi záleží na tom, kolik má energie. To je odvislé od toho, 

jak spí. To je prý pro ni také životní téma – spánek. Ráno by potřebovala spát déle. Nebo večer jít spát 

dřív, ale to se prý aktivuje. To je jí velmi nepříjemné, že večer přijde energie. To se děje proto, že je 

doma, ve svém klidu, cítí, že začne něco dělat, vyrábět a získá energii na to, co jí baví. Ráda by však 

posunula čas, kdy půjde dřív spát, aby mohla ráno dříve vstát, dříve jít do a z práce a dříve mít čas na 

aktivity, které ji baví. Už to dříve zkoušela, ale selhala. Vracím se ke klidu, díky kterému získá energii 
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potřebnou na aktivity, které chce dělat. Pátrám po tom, jak by se takový klid dal zařídit. To Anetu velmi 

zajímá a rozvíjí teorii o tom, jak to měli rodiče. Ti sedali kolem 20 hodin k televizi, a to bylo jasné 

znamení toho, že už se nic nedělá a už se relaxuje. To ona neumí a protahuje čas, kdy začne relaxovat. 

Aneta popisuje, že to je vlastně hrozně přínosné mít nějaký čas, kdy se připravuje na spánek. Pátrám po 

tom, jak by se to dalo udělat, aby i ona měla čas na přípravu ke spánku, navození relaxu. K tomuto 

režimu by ji mohlo pomoct pořízení si psa (což plánuje), který by ji nějaký režim nastavil (jelikož má 

své potřeby). Zkoumáme, co by pořízení psa obnášelo, čemu by to přispělo a co by to naopak mohlo 

narušit.  

Vracím Anetu zpět k tématu, které začala, aby nebylo oslyšeno, abychom od něj neutekly přípravou na 

pořízení psa. Své myšlenky uvádím do slov, zda bychom se mohly vrátit ke klidu, o kterém jsme začaly 

hovořit. Jak si ten potřebný klid navodit. Popisuje, že jí funguje, když něco vytváří, pustí si hudbu, zapálí 

si svíčku a hlavně, že má okolo sebe klid. Ráda by si vše okolo sebe i uspořádala. Doptávám se, co by 

si ráda uspořádala. Téma uspořádávání věcí zkoumáme, nejen věcí okolo, ale také toho, jak to v životě 

má a chce. Aneta popisuje, jak to v životě má, co by chtěla změnit (vytřídit oblečení a knihy), jak to 

potřebuje, aby byla u sebe doma spokojená, což bude mít i vliv na to, jak se pak celkově bude cítit.  

Nechávám Anetu rozvíjet vyprávění o tom, jak to má. Následuji, pouze rekapituluji, nechávám ji hovořit, 

jelikož vidím, jak je tématu plná a chce nahlas říct, jak to ona má, jak si to ve svém dospělém životě 

přeje. U některých aktivit se více zdržuje, sama reflektuje, co se to s ní děje, když o tom mluví a rozvíjíme 

to, jak by to celkově v životě chtěla a co by ji přineslo klid. Znovu se snažím podnítit a zkompetentnit ji 

za její experimenty (strategie zvládání). Je to pro ni něco velmi funkčního, o co se může opírat 

v nepříjemných situacích (Shazer, 2017).  

Ráda by si navodila večer klid i tím, že omezí komunikaci s okolím. Popisuje, že ji velmi stresuje, když 

ji pípne mobil, že ji někdo píše. Popisuje, že to je něco, co by mohlo přispět k večernímu klidu, přípravě 

na spánek. Zároveň by ji to mohlo přinést čas (když neodepisuje) na aktivity, které ji baví. Ptám se po 

tom, jaké to je, když se o tom takto bavíme? Říká, že by to asi stálo za experiment. Doptávám se, co by 

na to ti lidi, se kterými si píše, řekli, že nepíše hned, ale napíše jim až ráno5. Asi by zezačátku měli 

obavu, co se s ní děje. Hned navazuje tím, že by jim to mohla říct dopředu, že omezí po určité hodině 

zprávy a mohlo by to pro ně být inspirativní. Omezení večerní komunikaci s lidmi by mohlo vést i 

k omezení komunikaci s těmi, se kterými se už nechce bavit, nemá význam s nimi komunikovat, 

respektive ty ze svého života také vytřídit. Komunikace s okolím o tom, jak to Aneta má a potřebuje, by 

přispělo ke zmírnění stresu. Snažím se Anety plán/nápad podpořit, oceňuji ji za skvělý nápad k tématu 

 

5 Mým záměrem není využít cirkulární dotazování, ale spíše rozvíjet Anety nápad. 
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spánku, které dnes na sezení přinesla a také zkompetentňuji její schopnost utřídit si věci tak, jak to 

potřebuje v životě mít (včetně lidí, věcí).  

Máme zhruba 15 minut do konce setkání. Rekapitulujeme a ptám se, jak využijeme čas. Aneta se usmívá. 

Mlčíme. Nechce se mi otevírat téma končení, ani toho, kde teď Aneta na té své cestě je. Cítím, že hezky 

o věcech přemýšlí a už by mě nemusela potřebovat. Ptám se po tom, co si dnes bude odnášet. Popisuje, 

že jí v hlavě utkvělo to, jak by si doma mohla udělat klid. Třeba i tím, že omezí večerní komunikaci a 

tenhle experiment vyzkouší. Vytahuji ještě škálu a ptám se, kde je dnes na cestě k desítce – klidu, 

vyrovnanosti. Popisuje, že: „je to složitý tohle zodpovědět, z hlediska klidu a vyrovnanosti to moc posun 

nebude. Ale posun je v jiných aspektech, třeba že jsem se někde aktivovala v některých věcech. Za to 

poslední období bych tam dala asi 4, o půl stupínku výš. Ne že bych se víc zklidnila, ale víc jsem si věci 

rozčlenila, rozplánovala, uvědomila si, co kde hoří, jak to na mě působí a tím pádem jsem se v těch 

oblastech aktivovala. Vím, jak reaguji jak na který problém. Je to zorientování se v situacích, proč to je 

tak a není to jinak.“ 

Z dnešního pohledu bych škálu již pravděpodobně nevyužila ke konci setkání, ale někde na začátku, 

jelikož může být prostředkem k rozvíjení terapie. V tomto případě byla škála něčím, co nám mohlo 

pomoci dokreslit Anetin posun na cestě za klidem/vyrovnaností. Velmi mě překvapilo, že označila svůj 

současný stav číslem 4. Moje myšlenky se ubíraly spíše k tématu končení, nikoliv tou dlouhou cestou k 

vytoužené 10. Uvědomuji si, že zde je mi škála nástrojem k vytvoření terapeutické frustrace, že se klient 

na škále neposouvá mílovými kroky. Zároveň si uvědomuji, že to je jen moje potřeba Anetu dotlačit až 

na vrchol škály, i když ona mílové kroky dělá, ale u sebe, ne na číselné škále. Z dnešního pohledu bych 

toto téma otevřela, nebála bych se ji sdělit, že mi běží hlavou to, co to teda neděláme, že se na té škále 

neposouvá. Věřím, že by jí to podnítilo.   

Rekapitulujeme. Zbývá nám pár minut, a tak se ptám více méně přátelsky, zda už si nějakého psa 

vyhlídla. Na to reaguje tím, že už nějakého z útulku má vybraného a že je v současnosti v dočasné péči 

na Slovensku, že na něj čeká a tak. Ptám se, zda si opět dáme další termín a zda takto můžeme dnešní 

setkání ukončit.  

Páté setkání 

S Anetou se vídáme po 4 měsících od posledního setkání, z důvodu protiepidemickým opatření. 

V mezidobí jsme si vyměnily pár SMSek, víceméně praktických a také o tom, jak to jde za času 

koronaviru. Na tomto setkání je na čase Anetě říct (pokud si nevšimne), že jsem těhotná a že mám pouze 

omezený čas, kdy budu v praxi. Je to pro mě velmi nepříjemné, zejména proto, že se jí opět děje to, že 

její terapeut končí. V hlavě mám velmi vtíravý předpoklad, že budu zase další v řadě a si hned začne 

hledat nového terapeuta namísto mě. 
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Ptám se, jaká byla doba, kdy jsem se neviděly. Byla pro ni zajímavá, dobrá, napomohlo jí to zklidnit, 

nemusela se vymlouvat, že se jí nikam nechce. Pořídila si psa a ze začátku to bylo náročné, ale měla 

prostor se s ním sžít. Navazuje tím, že jinak opět zažívala stres. Navazuje příběhem o „nenandaných 

rouškách v tramvaji“ a „musím se bavit s pejskaři na procházce“. Probíráme, jak tyhle situace zvládá a 

jak je možné, že je zvládla jinak, než bylo pro ni normální předtím: „očekávám ty katastrofické scénáře, 

ale snažím se vědomě si říkat – hele je to dobrý, nic se neděje, všechno je v pořádku, i když by to nastalo, 

tak si to vyříkáte…“ Dodává k tomu, že je to nějaký nepříjemný pocit, který si nese z dětství. Jdu za 

Anetou a vyzvihuji opět její experimenty, jako třeba tento.  

Vnímám, že by zde byl dobrý prostor pro zkoumání toho, jak to, že to mezidobí zvládla – a bez terapie. 

Nevyužívám, co mi běží hlavou a zaposlouchám se do Anety vyprávění. I tak je zde prostor pro otázky 

na zvládání, na zkompetentňování toho, co již dobře umí a co si za doby koronaviru vyzkoušela, 

upevnila. Jde mi hlavou, že experimentování je její způsob zvládání situací, které ji předtím dělaly potíž. 

Jdu za Anetou, která je plná informací, které zde chce sdělit. 

Doptávám se, co to je za nepříjemný pocit. Aneta vypráví příběh z dětství, kdy nesměla dělat nic 

nepřístojného a nic, co by vychylovalo z normálu. Cítí se kvůli tomu přikrčená. Děje se jí to třeba i 

v domě, kde se sousedy vedou „boj o dveře“. Zkoumáme, co by v této situaci potřebovala. Situace, o 

kterých Aneta mluví, se sice trochu opakují, ale slyším z toho, že se proměňují reakce, které v nich 

Aneta má. Tuto reflexi se jí snažím nabídnout, aby viděla, čeho si sama možná nevšímá – jak to zvládá 

dělat jinak6. Zejména tím, aby měla možnost vidět, jak to dělala jako malá a jak to dělá teď.  

Její vyprávění o sousedských neshodách mě přivádí k příběhu, který o dupající sousedce vyprávěla na 

prvním setkání. Je zde vidět změna v reakci, kterou na ni má. Potažmo změna v energii, se kterou příběh 

vypráví. Nevím, zda si Aneta uvědomuje, jak se jí dařilo proměnit její způsob zvládání situací (a s tím 

související vyrovnanost v dané situaci). Vedle slov bych ji toto ráda zprostředkovala i vizuálně.  

Zpětně vnímám, že mi unikla možnost lépe demonstrovat změnu v reakcích na tom, jak to dělala jako 

malá holka a jak to dělá – nebo chce dělat teď, jako dospělá žena. Ve hovoru s Anetou jsem to sice 

vnesla, ale jen jako potvrzení toho, co říkala: „Jasně, malá Anet byla naučená tak reagovat, velká Anet 

si už řekne, jak na to chce reagovat.“ Zpětně také nevidím zcela smysl toho, proč jsem to takto přinesla. 

Opět vytahuji škálu. Dnes Aneta označuje svůj stav na 4. To mě velmi zaráží a toto své překvapení – že 

to není jinak, reflektuji nahlas. Aneta popisuje, že se její témata a problémy přetavily.  Aneta během 

vyprávění uvedla, že se budí úzkostí. K tomu mám potřebu se vrátit, nerada bych opomněla něco tak 

 

6 Lze ukázat na nahrávce 
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důležitého7 jako je úzkost. Ty se týkají existence. Strach ze smrti a promarněnosti života, nejistota. Ptám 

se po tom, co ten strach ji říká8. Odpovídá, že se něco neděje tak, jak by chtěla. Strach ji říká, aby 

nepřešlapovala na místě. Rozebíráme, co to je za pocity, které ohledně toho strachu má a dostáváme se 

k tématu toho, jak si to do budoucna přeje. U toho zůstávám a snažím se vykutat jasnou představu jejího 

života tak, jak si to přeje. To je domov, stabilní a klidné místo, respektující partnerský vztah a rodina. 

Tyto plány rozebíráme, oceňuji její realistický pohled a splnitelné cíle (Berg, 2013).  

Vracíme k rozvíjení představy toho, jak to teda v tom životě má. Snažím se vrátit se ke škále, když dnes 

není ani na polovině a ráda by dosáhla 10. Aneta se ve vyprávění vrací k období začátku pandemie 

koronaviru a koronavirové pauzy9. Aneta si uvědomuje řadu věcí, na které ji nouzová doba přivedla. 

Stala se vděčnější, uvědomila si, že je ráda za práci, kterou má, i když někdy na ní a kolegy nadávala, a 

za to, že měla čas na tvorbu svých věcí. Ptám se, zda na něco z toho by se chtěla podívat blíž. Nechce, 

nepotřebuje. Hovoříme o tom, jestli je vůbec potřeba dosáhnout 10. Zda by člověk nezakrnil ve snaze 

se zlepšovat a zda by ten život byl zábavnej, když by už dosáhl toho pomyslného vrcholu. Aneta 

odpovídá: „no, to asi ne. Já to taky tak beru, že to tak je. Že je to normální, i když ty věci někdy hůř beru. 

Ale já to tak beru, že to tak mám. Mě to připomíná Saturnina (…) – osud by člověku prokázal službu, 

kdyby ho vyhnal na mráz a že by pak člověk nevzpomínal, že kamna kouřila, ale že hřála. Že si těch 

věcí člověk někdy neváží a to si uvědomuju (…) že i když nade mnou někdo dupe, tak že mám tu střechu 

nad sebou.“ 

Vybavuje se mi vyprávění Anety z prvního setkání, kdy jsme situaci s dupající sousedkou řešily. Znovu 

mě to jen vede k potvrzení, že se jedná o velkou změnu v přemýšlení. Tuto moji reflexi bych ráda vnesla, 

není k tomu však příležitost. Mám trochu pocit, že vedeme více přátelský hovor, i když se to snažím 

terapeuticky vést. Zároveň jsem promarnila skvělou příležitost terapie ukončit, i když Aneta nedosáhla 

„potřebné“10 10 na škále, ale je dnes na 4.  

Rekapitulujeme a domlouváme si další termín s tím, že do mého odchodu bychom se mohly potkat ještě 

třikrát.  

 

 

7 Důležitost tomu přikládám já. Vedena kontextem své práce v tématu duševního zdraví. Vykřičník ke slovu úzkost také 

přikládá kniha, kterou jsem v té době měla rozečtenou – Úzkost a její smysl (Kast, 2012). 
8 Využívám externalizaci, která mi je dobrým pomocníkem nejen u Anety.  
9 Období od března do června 2020, kdy byla pandemie v začátcích, nouzová opatření omezila práci a nastavila jiný způsob 

fungování. Taktéž doba, za kterou jsme se s Anetou neviděly. 
10 Číslem 10 bych nerada hodnotila úspěšnost terapie ani to, zda jsme dosáhly cíle. 
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Šesté setkání, které bylo voláním 

O tři týdny později jsme jako obvykle měly domluvené další setkání. Aneta mi z kraje týdne volá, že 

musí hodinu tento týden zrušit, jelikož musí k doktoru (možná nějaký jiný důvod, který si již 

nepamatuju). Odpovídám, že se nic neděje, že moc děkuji, že volá takto s předstihem a hned se ptám, 

zda chce termín jindy v tomto týdnu nebo až v tom dalším…? Aneta mi popisuje, že další týden toho 

má hodně na práci a s tím dalším týdnem zatím neví. Trochu se podivuji, odpovídám, že to vůbec nevadí, 

že to uděláme tak, jak potřebuje. Aneta však přidává poznámku, zda bychom to zatím mohly nechat 

otevřené, že by si pro další termín zavolala. Souhlasím s tím, a připomínám, že mám už jen 5 týdnů, co 

budu v Praze a že pak už bych chtěla odejít na mateřskou, tedy nebudu na nějakou dobu praktikovat. 

Doptává se, kdy opět v Praze budu. Sice ještě netuším, ale odpovídám, že moje představa, i když nevím, 

zda reálná, je po Novém roce. Anetu tato informace potěšila a reaguje na ní tak, že by se po Novém roce 

ozvala a případně bychom domluvily nějaký termín setkání. Že teď má jiné věci, které „hoří“ a že je 

ráda, že jsme spolu mohly mluvit.  

Rozhovor se nesl velmi příjemně, hovořily jsme spolu snad půl hodinu, ve kterých jsem spolu 

rekapitulovaly, jak to Aneta všechno zvládla, jakou cestu ušla. Měla jsem tím možnost dát Anetu ocenit 

za práci, kterou udělala. Zároveň poznamenávám, že má dveře vždy otevřené, i ty online, a že kdyby se 

cokoliv dělo, že kontakt na mě má. Vnímám, jak je Aneta zplnomocněná i k ukončení našich setkávání 

(Berg, 2013). Končíme rozhovor tím, že se výhledově uvidíme, pokud by to Aneta potřebovala, přeje 

mi příjemnou mateřskou a já ji pevné nervy s rekonstrukcí. Tímto telefonátem Aneta hezky ukončila 

naše terapeutická setkávání a já si tuto klientu také v sobě mohla uzavřít.  

Poznámky na závěr 

Po pár týdnech od porodu mého syna mi psala Aneta SMSku, že gratuluje k přírůstku, že jí to kamarádka 

(moje kolegyně Markéta) řekla. Také mi znovu napsala, že se bude těšit na setkání, až zase budu v praxi 

v Praze. Dříve by mi fakt, že můj klient o mě ví něco tak osobního, hrozně vadilo. Uvědomuji si, že tato 

mocenská pozice (já o klientovi vím vše možné z jeho hlubokého prožívání a on o mě ani čárku 

z osobního života) je zcela nesmyslná, nepotřebná a nežádoucí. Poskytování pomoci, je sice samo o 

sobě něco předurčujícího, ale být více člověkem, s běžnými povinnostmi, radostmi a starostmi, může 

být dalším schůdkem, který pomáhá budovat hezký, mezilidský a nápomocný vztah.  

Vnímám, že přes všechny špatné zkušenosti, které Aneta s předchozími terapeuty měla, si mohla zažít 

to, jak vypadá příjemný rozchod. Dříve dali kopačky Anetě oni, a to z nevysvětlitelných důvodů. Teď 

si mohla Aneta zažít to, jaké to je, když může dát kopačky terapeutovi ona. Hezké kopačky. Takové, 

jako by se ve vztazích měly dávat, když už se cesty dvou lidí rozcházejí. Kdy ona má pevně v rukou 

toto rozhodnutí. 
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Nevím, zda úspěšnost terapie přisuzovat terapeutickým intervencím, které se odehrály během našich 

šesti setkání, či jiným, mimoterapeutickým intervencím, které se odehrály v mezičase nebo změny, které 

podnítila omezení vlivem pandemie koronaviru (Vybíral, 2016). I tak považuji naši spolupráci 

minimálně za zdařilou.   

Závěrem 

Aneta, jako velmi mluvná klientka, měla tendenci využívat řady příběhů k popisu svých pocitů, potřeb. 

Často pro mě bylo náročné se v tom, o čem hovoří, zorientovat. Kolikrát jsem si pokládala otázku, co 

za tím příběhem je, proč mi to vypráví? Také měla umění mě do svého vyprávění vtáhnout. Bylo občas 

těžké nenaskakovat na vše, co jsem hodnotila jako zajímavé, jelikož toho bylo tolik, co by se dalo 

rozvíjet. Stále jsem myslela na svůj terapeutický klobouk, který mi dopřával nahlížet na vyprávění 

z nadhledu a vedle samotného obsahu se ještě soustředit na to, co se v terapii děje, co ten celý kontext 

se mnou dělá, k čemu já tam pro ni jsem. Nabízela jsem jí bezpečný a rovnocenný prostor, autentické a 

uvěřitelné reakce na její vyprávění. Pro Anetu takovou, jaká je. Občas jsem hledala slova, jakým 

správným způsobem ji vrátit k tomu, co jsme rozpracovaly, často s úctou k tomu, že jsem tu pro ni jako 

člověk, který ji má vyslechnout – jak si to přála.   

Dařilo se nám posilovat experimenty (strategie zvládání), které zkouší. Napomohly nám k tomu 

výjimečné reakce, které stále více posilovala v náročnějších situacích a stále se opakující otázka na to, 

jak to zvládla a jak by to do budoucna potřebovala/chtěla. Dekonstrukce minulých zkušeností a 

vykreslení současných přání nám napomáhaly vidět změnu, která se děla během několika měsíců, kdy 

jsme se potkávaly. Aneta reflektovala uvědomění si, že už nemusí reagovat jako malé dítě, ale jako 

dospělá žena. Zároveň jsme vytvořily prostor, ve kterém si mohla zažít jiný způsob komunikace, než 

který je pro ni obvyklý. Měly jsme možnost dívat se na její život jako na její, který jsme 

zkompetentňovaly. Prozkoumaly jsme realitu, která není dokonalá. Aneta se naučila přijmout realitu – 

že okolí je prostě občas na nic, a že to nemá nic společného s tím, kdo je ona. Nabručený soused bude 

takový, protože pro to má asi důvod.  

Anetu, ani jiného klienta nepředělám. Nabídla jsem jí prostor, ve kterém o sobě může přemýšlet jinak, 

prostor, ve kterém se může učit přijmout sebe sama takovou, jaká je. Nastavila jsem ji zrcadlo, aby se 

mohla podívat na její „pozitivní“ vlastnosti, které byly utlačovány těmi negativními, jakožto i na způsob 

přemýšlení o sobě a svém okolí. Zároveň jsme měly možnost dívat se na to, jak zvládat lépe 

negativní/nepříjemné aspekty jejího života. Pokud bych tomuto zrcadlu mohla ještě vytvořit rám, 

nazvala bych ho sebepoznáním. To, že jsme měly možnost spolu sedět a hovořit o jejím životě, o tom, 

jak to má, je pro mě jako pro terapeuta možnost nabízet jí pohled na ní a ukázat, jak se na sebe dívat a 

poznávat se i z jiného úhlu. Učí se poznávat se, namísto nesnášet to, jaká je. Dařilo se nám přerámovat 

pohled na ní samotnou, zejména způsobem hovoření o ní. 
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Jsem si vědoma toho, že jsem mohla jít různými cestami. Zpětně při poslouchání záznamů vnímám, že 

jsem pustila řadu zajímavých podnětů, které by mohly přispět k rychlejšímu se dostání k meritu věci či 

témata více vytěžit.  

Zpětně ale vnímám, že jsem pustila hned na začátku zajímavý kontext, že Aneta chodí od terapeuta 

k terapeutovi (psychiatrovi) a stále se nic neděje. I já naskočila na hledání zakázky a potažmo problému, 

do kterého jsem se chtěla pustit (jako jistě i ti ostatní, kteří si věřili, že případ Aneta „vyřeší“). Hledání 

toho, pro co si do terapií chodí, co se jí nedaří tam sytit, mohlo být plodnější, než se opět pouštět – jen 

jiným způsobem – do kutání toho, s čím Aneta na terapii přichází. Mohla jsem se více soustředit na 

andersonovské okruhy, jelikož to byla klientka, která chodila od terapeuta k terapeutovi a nikdo ji 

nepomohl. To by samo o sobě přineslo řadu informací o tom, k čemu jí návštěvy u terapeutů byly, co se 

o sobě naučila, k čemu sloužila diagnóza od psychiatričky, co se dělo s tím jejím „problémem“, jak se 

proměňovalo časem, aj.  

Dalším, neméně významný, a pro mě velmi poučným momentem, který jsem pustila, nevyužila, byla 

rozprava ke konci posledního sezení o vděčnosti, zklidnění a posunech na škále. I když mi hlavou 

myšlenka na končení běžela, z respektu k Anetiným zkušenostem, kdy musela skončit u jiných 

terapeutů, jsem neměla odvahu tuto myšlenku vyslovit nahlas. Zpětně si říkám, že jsme s Anetou mohly 

zhodnotit její posun (i když není na 10) a to, jak by tomu dál napomáhá terapie – či nenapomáhá. 

K odložení nutkavé myšlenky na závěr terapie mě vedlo pevné držení se Anetiných přání a sedmi 

statečných, zejména toho, že méně je více.  A nechtěla jsem opakovat to, co jí nevyhovovalo u jiných 

terapeutů. Přišla mi sdělit, co se jí v životě děje, já tam měla být jako nesoudné ucho. Zároveň při reflexi 

toho, co to se mnou dělá, to nebylo nic, kde bych měla potřebu zastavit její vyprávění.  

Byla jsem vedena předpokladem, že má Aneta od terapeutů velká očekávání, že vyřeší její 

nespokojenost. Zvládly jsme se však dopracovat tam (znázorněno na škále číslem 4), kde ji je lépe, cítí 

menší agresi, má reakce více pod kontrolou. Cestu k desítce už zvládne sama. Toto její uvědomění 

v terapeutickém procesu považuji za malý zázrak. Také přemýšlím, co ti jiní terapeuti dělali takového, 

že s tou pracovitou a šikovnou klientkou neupracovali, co potřebovala. A hlavně proč se s ní rozloučili 

tak záhadným způsobem. Ne jednou, ale několikrát. Jsem asi také dalším terapeutem, který se s ní 

rozloučil. Rozhodně ukončení naší společné cesty bylo jasnější a více respektující.  

Umění systemické psychoterapie a opírání se o principy SFBT mi napomáhá být psychoterapeutem 

lidským, strukturovaným, se zaměřením na budoucnost, na malé krůčky a denní malé změny, který má 

k dispozici řadu nápadů a klíčů k otevírání různých cest. V předkládané kazuistice nejsou vyznačena 

užitá systemická vodítka, jako je silná pětka či sedm statečných, popřípadě ani andersonovské okruhy, 

jelikož tato vodítka mnou prokořenila a beru je jako základní pilíře pro vedení systemické psychoterapie, 

bez kterých by nebylo možné tuto kazuistiku předložit.  
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